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 علی توکلی دانش آموخته ســینما در سوره اســت و پس از وقفه ای که در کار 
فیلمسازی اش داشته از سال 99 تا به امروز 4 فیلم کوتاه ساخته که  از این میان سه 
فیلم به نام های »کبود«، »بازسازی« و »جشن هنر« در دوره های مختلف جشنواره 
فیلم کوتاه تهران و بیش از 5۰ فستیوال خارجی حضور داشتند و با همین فیلم ها توکلی موفق شده 
مجوز کارگردانی فیلم بلند و گواهینامه کارگردانی اش را از سازمان فارابی بگیرد. خبرنگار صبا به 
بهانه حضور این فیلم در جشنواره فیلم فجر 43 با کارگردان اثر گفت گویی انجام داده است که در 

ادامه می خوانید.

آیا فیلمنامه جشن هنر را خودتان نوشتید؟
بله این فیلمنامه را مشترکاً با همکارمان آقای آرش رواده نوشــتیم. بر خلاف فیلم های قبلی ام که در فضای 
اجتماعی و فضای دادگاهی بودند این فیلم در ژانر متفاوت کمدی تولید شــده اســت. جشن هنر شیراز از آن 
سوژه هایی است که کسی به سراغش نرفته بود و من با خود فکر کردم که اگر در حین تمرینات یک گروه چینیِ 
شرکت کننده در جشن هنر نیروهای اطلاعاتی به جرم خرابکاری وارد داستان شوند چه اتفاقی خواهد افتاد. این 
جرقه شکل گیری »جشن هنر« و بستری بود برای اینکه بتوانیم در یک فضای کمیک، کمدی متشخصی را ارائه 

کنیم.
با توجه به ایده آیا این فانتزی را در فیلم هم می بینیم؟

بله فانتزی به معنای سبک پردازی را ما در این فیلم می بینیم یعنی حرکت های دوربین و شکل روایت آن جنس 
بازی گوشی فانتزی را دارد.

جشن هنر چند دقیقه است و برای بازسازی و ساخت این فضای فانتزی با چه مسائلی روبرو بودید؟
جشن هنر فیلم بسیار سختی بود، این فیلم حدوداً 20 دقیقه و از 10 صحنه تشکیل شده که هفت صحنه آن 
غیر تکراری است و همه این صحنه ها به طور کامل طراحی شده اند و تعداد افرادی که سر این پروژه بودند نیز زیاد 
بود. ما فقط برای یکی از صحنه هایمان با نزدیک با 100 هنرور همکاری کردیم و روزهایی داشتیم که 1۷0 نفر 
سر پروژه بودند و تمام این هماهنگی و رفت و آمدها به شکل کاملًا حرفه ای انجام می شد. خوشبختانه امروز اکثر 
فیلم های کوتاه به همین صورت هستند و جشن هنر نیز در یک اشل خیلی حرفه ای تولید شد و تنها تفاوتش با 

سینمای بلند این است که زمان تولیدش کوتاه تر است.
گلایه  ای بر این مبنی وجود دارد که اغلب فیلمسازان عرصه فیلم کوتاه، ساخت و تولید این دست از 
آثار را به عنوان پله ای برای ورود به عرصه ساخت فیلم بلند می بینند. نظر شما در این مورد چیست؟

به طور کلی دو رویکرد نسبت به فیلم کوتاه وجود دارد یکی رویکرد اروپایی مشرب است که اعتقاد دارد فیلم 
کوتاه یک مدیوم خود بسنده است و می توان سال ها در این مدیوم کار کرد و پیشرفت و بیشتر فستیوال های معتبر 
فیلم کوتاه نیز فستیوال های اروپایی یا فستیوال هایی هستند که رویکردشان اروپایی است و رویکرد دیگر امریکایی 
مشرب است. اگر کتاب »کشف فیلم کوتاه« نوشته خانم سینتیا فلاندو را مطالعه کرده باشید می بینید که رویکرد 
ایشان آمریکایی تر است در این رویکرد فیلم کوتاه مثل کارت ویزیت است یعنی سازنده فیلم کوتاه چندین فیلم 
به عنوان کارت ویزیت می سازد تا بگوید که توانایی ساخت، کارگردانی و مدیریت یک فیلم را دارد و با این رزومه 
وارد جریان اصلی فیلمسازی می شود . نگاه من هم بیشتر به نگاه و رویکرد خانم سینتیا فلاندو نزدیک است چرا که 
فیلم کوتاه چرخه اقتصادی حداقل برای کارگردانش ندارد و و در واقع آنچه که سینمای حقیقی است بدین معنا 
که چرخه تولیدش تا حدودش حقیقی است سینمای بلند است و علاقه من هم بیشتر به سینمای بلند است.  من از 
سال های خیلی دور مخاطب فیلم کوتاه بوده و همیشه هم در زندگیم مخاطب فیلم کوتاه خواهم بود و فیلم کوتاه 

همیشه برای من جذاب است  اما امکان اینکه دوباره بخواهم فیلم کوتاه بسازم کم است.
با توجه به اینکه »جشن هنر« پروداکشن سنگینی داشته بحث سرمایه و همکاری تان به انجمن 

چگونه بود؟
شما با ساخت فیلم کوتاه خودتان را به شــکل های مختلف محک می زنید. یکی از این محک ها این است که 
آیا شما می توانید به عنوان یک فیلمساز جذب سرمایه کنید. در واقع اگر فیلمسازی نتواند حدود ۵00 تا ۶00 
میلیون برای ساخت یک فیلم کوتاه جذب کند چگونه می تواند ده ها میلیارد برای ساخت یک فیلم بلند جذب 
کند!  اینجاست که فیلمساز محک می خورد که آیا می تواند فیلمنامه  روی کاغذش را به یک مدیر یا رئیس کمپانی 
و سرمایه گذار پرزنت کند! ما در فیلم جشن هنر با انجمن همکاری داشتیم و سقف بودجه ای که انجمن می دهد 
را دریافت کردیم همچنین سقف بودجه باشگاه فیلم رویاد را نیز ولی حتی مجموع آنها نیز کفاف تولید این فیلم 
را نمی داد و و ما یک سرمایه گذار دیگر به نام فواد جاودان که تهیه کننده کار است را جذب کردیم و آقای مهاجر 
توحید پرست دیگر تهیه کننده کار نیز سرمایه گذاری کردند و با تمام این سرمایه ها بود که فیلم جشن هنر تولید 
شد یعنی با مشارکت دو نهاد و دو سرمایه گذار بخش خصوصی و این پروسه ای است که ساخت یک فیلم دارد و 
فکر می کنم که بخشی از کار یک کارگردان این است که بتواند افراد مختلف را مجاب کند تا با او همکاری کنند تا 

بتواند در پروژه هایی بزرگتر از ساخت یک فیلم کوتاه نیز کارش را پیش ببرد.
لوکیشن های ساخت »جشن هنر« کجا بود؟

آن لوکیشن هایی که ما در نظر داشتیم و می خواستیم موجود نبود به جز یک سالن نمایش قدیمی که فضای 
دهه ۵0 را تا حدودی می رساند و باقی شش لوکیشن  خام یعنی تعدادی دیوار و ستون بودند و ما را با رنگ کردن 
و کاغذ دیواری و آوردن تجهیزاتی مانند  3 کامیون وسایل و تجهیزات و اکسسوار به این لوکیشن جان بخشیدیم. 
این جزئیات و اکسسوارها باید به دهه ۵0 می خورد که خود چالش برانگیز بود همینطور لباس ها مثلا لباس خانم 
فرزانه میدانی بازیگر نقش دبیر اجرایی جشن هنر در هر صحنه تغییر می کرد و برای بازیگران دیگر و صد هنروری 
که مشارکت داشتند نیز باید لباس های مناسب با دهه ۵0 تدارک دیده می شد بنابراین حجم عظیم کار سختی 
خاص خود را داشت و فکر می کنم که هم طراحی صحنه و هم طراح لباس کار خیلی خوب توانستند از پسش بر 
بیایند اما برایم عجیب بود که زحمت این دو نفر در جشنواره فیلم کوتاه دیده نشد و حتی کاندید هم نشدند و با 
اینکه مخاطبان به شدت از فیلم خوششان آمده بود و مورد پسندشان بود و به فیلم رای داده بودند به نظر می رسید 

فیلم کلًا از داوری کنار گذاشته شده است.

گفت و گو

مریم عظیمی

گفت وگو  با علی توکلی کارگردان فیلم کوتاه »جشن هنر«

فیلم کوتاه مثل کارت ویزیت است


